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M i j ü k a kezmüvesiparban az általános forgalmi es fényűzési adó megszüntetései! y m 

lfincze S V S i h á l y elnök székfoglaló beszéde. 
Elmondotta 1930. évi május 

29-én, a rendkívüli elnökvá-
lasztó közgyűlésen. 

„Mélyen Tisztelt Rendkívüli 
Közgyűlés! 

Kedves Iparostársaim ! 
Mély megilletődéssel és le-

kötelező hálával f értesültem a 
kiküldött bizottságtól, hogy az 
elnökválasztó rendkívüli köz-
gyűlés bizalma szerény sze-
mélyem felé irányult és engem 
emelt a legdíszesebb, de leg-
nehezebb elnöki tisztségre. 
Amidőn ezt a nagy kitüntetést 
jelentő bizalmat a hálaérzettől 
vezettetve megköszönöm és ki-
jelentem, hogy azt elfogadom, 
egyúttal engedjék meg iparos-
társaim, hogy mindjárt áz öröm 
perceiben meglássam és meg-
mutassam az elnöki állásnak 
nemcsak fényét, hanem az az-
zal járó nehéz és kitartó mun-
kát is, s néhány szóval ecse-
teljem törekvéseimet, céljaimat, 
amelyeket éppen és egyedül az 
össziparosság: az Önök támo-

gatása mellett szeretnék vala-
menyiönk boldogulására ki-
küzdeni. 

Most itt mindjárt leszöge-
zem azt, hogy a mindenkori 
vezetőség csak az esetben tudja 
minden tervét megelégedésre 
valóra váltani, ha érzi, hogy 
az iparosság egybe tömörülve, 
mint zárt-tábor áll mögötte és 
biztosítja a vezetők működé-
sét. Első és főtörekvésem az 
lesz, hogy városunk iparos-
sága a közügyek irányításában 
visszanyerje azt a tekintélyt, 
amelyet a régi időben meg-
szerzett. Erre annál inkább 
meg lehet minden reményünk, 
mert, ha nem kellő számban 
is, de mégis tekintélyes tábor-
ral képviseljük a törvényható-
sági bizottságban az iparos-
ügyeket és résztveszünk a 
közügyek intézésében. Hála 
ezért azoknak, akik annak ide-
jén a választások körül tevé-
kenykedtek. Miután az iparos 
th. bizottsági tagoknak köte-

lességük odabent is elsősorban 
iparosnak lenni, itt ünnepélye-
sen kijelentem, hogy én ott is, 
de mindenütt elsősorban az 
iparosság igaz érdekeiért fo-
gok sikraszállani és azokért 
fogok küzdeni! 

Ilyen megoldásra váró fela-
datok például a közüzemek 
megszüntetése, a közszállítá-
sok körül felmerült sérelmek 
orvoslása. Ki kell vívnunk, 
hogy a városi közmunkákból 
és közszállításokból a helyi 
iparosság részesedjen, hogy 
úgy a munkaadók, mint az 
alkalmazottaik keresethez jut-
hassanak. 

Az iparostársadalmat mai 
nehéz gazdasági helyzetéből, 
munkátlanságából és gondter-
hes állapotából elsősorban is 
az összetartás segíti ki. Egy 
közös táborba kell tehát tömö-
rülnünk, hol felekezeti és párt-
külömbség nélkül küzd vala-
mennyiünk az összeség érde-
kében. 

Férfi és nöiruhák tisztítását és festését 
modernül berendezett selyem, kelme-
festő és vegytisztitó üzemében a kor 
igényeinek megfelelő hozzáértéssel és 
f e l e l ő s s é g m e l l e t t v á l l a l j a ; 
g y o r s a n é s p o n t o s a n v é g z i . SZABÚ IMRE 

selyem-, ke lmefestő és vegytisztitó. 

V., Klapka-utca 5. sz. Cifrapalota mellett. 

Vidékieknek , gyászruhák, s 
egyéb p o s t a m u n k á k soron 

kivül készülnek. 
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Igen Tisztelt Rendkívüli Köz-
gyűlés ! Ha az egy cél érde-
kében sikeresen tudunk mun-
kálkodni, akkor elérjük a má-
sik célunkat is: mindenki tud-
ni és érezni fogja, hogy az 
iparosság főoszlopa a társa-
dalmi rendnek és szerencsét-
len országunknak. A köztu-
datba megy át hazafiúi maga-
tartásunk és mindenki meg-
adja az iparosságot megillető 
tiszteletet, amelynek elnyeré-
sével együtt fog járni a jobb-
lét megszerzése is. 

Törekednünk kell nemcsak 
a jelenkor önálló iparosságá-
nak jobbsorsára, hanem nagy 
súlyt kell fektetnünk a jövő 
generáció tökéletes kiképzé-
sére is. Uj tanonciskola meg-
építése, megfelelő tanoncott-
hon és segédszálló létesítése 
éppen ezért első helyen sze-
repel programomban, mert csak 
az esetben lesz hálás irántunk 
az utókor és szebb az iparos-
jövő, ha ezeket a kérdéseket 
sem hanyagoljuk el. 

Kedves Iparostársaim! Az 
Önök bizalma által akkor jutot-
tam erre a megtisztelő elnöki 
tisztségre, amidőn minden tár-
sadalmi osztály a kivezető utat 
keresi ebből a nyomasztó, gond-
terhes és nincstelen helyzetből. 
Én bízom a szebb jövőben, 
mert ebben minden magyarnak 
bízni kell. Ezért vállalom el az 
elnöki tisztséget abban a biz-
tos tudatban, hogy munkálko-
dásomban nagy segítségemre 
lesznek megedzett elnöktársaim 
és a mélyen tisztelt előljáró-
sági tagok is. 

Ahol olyan hivatal működik 
karöltve az elnökséggel és elöl-
járósággal, mint ipartestüle-
tünknél, ott nagy eredménye-
ket lehet elérni, ha az iparos-
ság mint egy tábor támogat j 
bennünket. 

Végül arra kérem iparostár-
saimat, ha jövőbeli működé-
semet kritika tárgyává teszik, 

azt csak az ipartestület erre 
hívatott helyiségében tegyék, 
s midőn valaki bírálni akar, 
előbb bírálja meg önnönmagát, 
mennyiben tett eleget saját kö-
telességének az össziparosság 
érdekében . . . Csak akkor te-
gye birálat tárgyává vezetőit 
és azok működését, ha tiszta 
iparoslelkiismerete. — Ha így 
megértjük egymást, hiszem, az 
eredmények nem maradnak el 
és megérjük Kecskemét ipa-
rosságának jobb jövőjét, mely-
hez a Mindenható támogatá-
sát kérem. 

A bizalmat ismételten meg-
köszönöm." 

Elnökválasztó rendkívüli 
közgyűlésünk 

lefolyásáról a napilapok részletesen 
tájékoztatták olvasóinkat így mi meg-
elégszünk azzal, hogy a puszta ered-
ményt közöljük le csupán. 

Leadatott 661 szavazat; ebből 
Vincze Qdihály hentes és mészáros 
mesterre esett 398, Csikay Lajos 
alelnökre 252, érvénytelen volt 11. 
így tehát az ipartestület 5 évre 
megválasztott elnöke Vincze Mihály 
lett, aki a fiatal, háborút járt ipa-
rosgeneráció sok reménnyel biz-
tató tagja. 

Az újonnan megválasztott elnököt 
Leicht István alelnök meleg sza-
vakkal köszöntötte, a hivatal jókí-
vánságait dr. Szappanos Sándor 
tolmácsolta. Vincze Mihály beszédét 
lapunk vezetöhelyén közöljük. 

* 

Az ipartestület új elnökét az Ipar-
egyesület választmánya népes kül-
döttségének élén vasárnap délelőtt 
dr. Kiss Endre iparegyesületi elnök, 
városi t. főügyész köszöntötte; hét-
főn délután tisztelgett nála küldött-
ségileg az Iparos MANSz, a Szabó 
Ipartársulat. 

Hisszük, hogy Vincze Mihály szim-
patikus megjelenése, céltudatos 
munkája meghozza a várt iparos-
egységet, tettrekész igyekezete pe-
dig új korszakot nyit iparosságunk 
életében. 

Felhívás iparosságunkhoz a 
Ker. és Iparkamarai válasz-

tások tárgyában. 
Lapunk legutóbbi számában tel-

jes egészében közzétettük a f. hó 
22. és 23-án megtartandó Ker. és 
Iparkamarai tagválasztások rende-
zése tárgyában a központi bizott-
ság elnökének hirdetményét. 

Tekintettel arra, hogy városunk 
iparossága 4 rendes és 4 póttagot 
választ, így tehát tekintélyes számú 
kültag választásáról van szó, tekin-
tettel továbbá arra is, hogy a tag-
választásokat követik a kamarai 
tisztújítások is, végül pedig a kis-
iparosság nehéz helyzetén könnyí-
tendő: megfelelő képviseletet kell 
a Kamarába beküldeni. Minden ipa-
rostársunk saját jövőjét építi tehát 
akkor, amidőn leszavaz június 23 án. 

Az Ipartestület elöljárósága jelö-
lését június 10-én tartja meg; s azt 
annak idején a napilapok útján 
közhírré tesszük. Tehát nem szemé-
lyek érdekében, hanem a kisiparos-
ság jövendő sorsa érdekében kér-
jük fel iparostársainkat, hogy e vá-
lasztások fontosságát ismerjék fel, s 

jún ius hó 8-ig kórjók ki sza-
vazási igazolványaikat a sza-
vazatbíráló b izot tság e lnöké-
től, Biró B e n ő v. a l jegyzőtő l 
(Városháza, I. em., 15. ajtó), m e r t 
szavazni csak igazolvánnyal 
lehet . 

Június 8-ika után az igazolványok 
kiállítása szünetel, s csak a szava-
zás napján lesznek azok újra kikér-
hetők. Amennyiben azonban ipa-
rosságunk kellő időben nem gon-
doskodik arról, félő, hogy az utolsó 
nap beálló torlódás miatt sokan 
nem fogják tudni azt beszerezni. 

Meghívó. 
Az Ipartestület elnöksége tisz-

telettel kéri az elöljáróság ren-
des és póttagjait, hogy a f . 
hó 10-én, kedden este 8 

órakor megtartandó 
rendes 

előljárósági ülésen 
teljes számmal és pontos idő-
ben megjelenni szíveskedjenek. 

Kecskemét, 1930. június 4. 
Vincze Mihály sk. elnök. 

Dr.SzappanosSándor sk.jegyző. 
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A kisipar problémái 
címmel nagy és messzemenő pro-
grammot adott Bud János kereske-
delemügyi miniszter az egységespárt 
gyűlésén. Elmondotta, hogy ö egyik 
legfontosabb hivatásának fogja tar-
tani a kisipar problémáival való 
beható foglalkozást, mert csonka 
hazánk egyik legégetőbb kérdése ez 
s hogy nem tudna olyan iparpoli-
tikát képviselni, amelynek tenge-
lyében nem a kisipar állana. A kis-
ipari existenciák azok, akiknek hely-
zetén segíteni a kormánynak nem-
csak feladata, hanem kötelessége 
és ezeket ténykedésükben alátá-
masztani annál fontosabb, mert ők 
azok az egyedek, akik a maguk ré-
széről a társadalom önállóságát 
képviselhetik. Éppen ezért a maga 
részéről a kisipari kérdést törvény-
hozási úton kívánja szabályoztatni. 

Azt akarja, hogy az a mozgalom, 
mely az egységespárt kebeléből 
pattant ki, a kisipar érdekében, — 
országos mozgalommá váljék. Talán 
formainak látszik, de lényegbeli do-
lognak tekinti, hogy feltámasztotta 
a tíz év óta szünetelő ipartanácsot 
azért, hogy legyen egy szervezet, 
mely a politika kizárásával, — mert 
ezt várja az Ipartanácstól — szak-
szempontból bírálja el az iparpoli-
tika kérdéseit. Mármost az iparpo-
litikának azon részét, mely törvény-
hozási intézkedést igényel, egy kü-
lön, de az Ipartan ács keretébe tar-
tozó szervezet készítené elő és sze-
retné, ha ez a szervezet egy külön 
kisipari politikai és iparfejlesztési 
törvény megteremtését célozná. 

Ami a kisipari probléma megol-
dásának egyes kérdéseit illeti, első-
sorban a kereskedelemügyi minisz-
ter a hitel kérdéssel kíván foglal-
kozni. Tény, hogy a kisiparnak elő-
nyös hitel kell és mondhatja, hogy 
a pénzügyminiszter úr és az egész 
kormányzat átlátva a hitelkérdés 
fontosságát, jóakaratúan módot nyújt 
ezen kérdés megoldására. Beszélt a 
Házban is a hitelkérdésről és hiszi, 
hogy hamarosan — egyenlőre csak 
időlegesen — nagyobb hitel fog a 
kisiparosság kezéhez jutni. Azon-
ban a kereskedelmi miniszter nem 
elégszik meg ezzel a pillanatnyi 
megoldással, hanem olyan szerve-
zetet kíván teremteni, amely épúgy 
foglalkozik majd a kisipar és kis-
ipari ember hitelének kérdésével, 
amint pl. az OKH. foglalkozik a 
gazdák és mezőgazdaság hitelkérdé-
seivel. 

Kitért a miniszter az ipartestületi 

Elárusító helyek: 
R o s e n b a u m A. K e c s k e m é t , Ujkócskei Gőzfürész Ujkécske . 

székházak kérdésére is. Általános, 
országos láz volt az építés. Minde-
nütt épitettek és úgyszólván tőke 
nélkül és csak a pénzintézetek nyer-
tek vele, mert 16, sőt 20°/o ra. is ki 
tudták adni a pénzt. így az ipar-
testületi székházak úgyszólván uzsora 
terheket vállaltak. Ezt a kérdést, 
ezt a terhet amortizációs kölcsön 
útján szeretné az iparosság válláról 
levenni. 

Fontos a közszállítási^ kérdések 
megoldása, mely tanácsba a kisipar 
képviseletét is megkívánja hívni s 
ugyancsak fontos a tanonckérdés és 
a továbbképzés megoldása, melyet 
egy általános kisipari reform tör-
vény lesz hívatva szabályozni. Meg-
oldandó, hogy a kisipari termelés-
racionális legyen s hogy a kontár-
munka kizárassék stb. Egyszóval a 
miniszter úr messzemenő program-
mot adott a kisipar jobblétbe irá 
nyitásáról! 

A belügyminiszter a köz-
üzemek ellen. 

A mult héten a felsőház ülésén 
a fővárosi javaslat tárgyalásánál 
Belatiny Artúr rámutatott, hogy a 
közüzemek a kisegzisztenciáknak 
nagy kárt okoznak, ezek tönkreme-
nését idézik elő és ezért a hatósági 
üzemek megszüntetését kívánja. — 
Székács Antal rámutatott arra, hogy 
a javaslatnak legsúlyosabb sérelme 
az üzemekről szóló rész. A közüze-
meket a legszűkebb térre kellett 
volna szorítani, mert tűrhetetlen az, 
hogy az állam és a község vetél-
kednek abban, miként vegyék el az 
ipar és kereskedelem szája elől a 
falat kenyeret. Határozati javaslatot 
nyújtott be. hogy a felsőház útasítsa 

a kormányt a községi üzemek meg-
szüntetésére, azok működésének 
megvizsgálására. 

Scitovszky belügyminiszter vála-
szában kijelentette, hogy a közüze-
meknek elvileg nem barátja és nem 
tartja a közületeket alkalmasaknak 
arra, hogy iparral és kereskedelem-
mel foglalkozzanak. Ezt az állás-
pontot képviseli a gyakorlatban is 
és az 51 fővárosi üzem közül már 
13-at, megszüntetett. Még a megma-
radtak számát is sokalja. Olyan 
üzemeket, amelyek a kisipar érde-
keit sértik, feltétlenül meg kell szün-
tetni. Eddig nem volt elég hatalma 
arra, hogy olyan módon tudjon be-
avatkozni, amint a közérdek meg-
kívánta, s most a törvényben kért 
felhatalmazást, amellyel a kormány 
élni is fog. 

H Í R E K 
— Thék E n d r e k e g y e l e t é n e k 

h ó d o l az ide i iparoskongresz 
szus. Az idei országos iparoskong-
resszus augusztus 17-én Orosházán 
zajlik le, ahol ugyanakkor országos 
mezőgazdasági és ipari kiállítást is 
rendeznek. Az Országos Iparoskong-
resszus Thék Endrének, az elhunyt 
nagy iparosvezér emlékének kegye-
lettel fog adózni, amennyiben az 
ünnepség és kongresszus Thék Endre 
szülővárosában fog lefolyni. Oros-
háza nagy szülöttjéről egyik utcáját 
nevezte el; a kongresszuson az ipar-
testület helyiségében lévő T h é k 
Endre festményt díszes ünnepség 
keretében fogja megkoszorúzni. Eb-
ben az ügyben az Ipartestületek 
Országos Szövetségének vezetősége 
a helyszínen az orosházi ipartestü-
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let vezetőségével május hó 31-én 
megbeszélést folytatott és főbb vo-
násokban megállapodott az ünnep-
ség rendezésére és a kongresszus 
lefolyására vonatkozólag. 

— A Sütőszakosztá ly tiszt-
újító közgyűlése ós ünnepi 
vacsorája. Az elmúlt héten — f. 
hó 24-én tartotta sütőipari szakosz-
tályunk tisztújító közgyűlését, ame-
lyen a Magyar Sütők Országos Szövet-
sége nevében Steiner Gyula elnök, 
a Fővárosi Sütőipartestület képvisele-
tében Deutsch Mór elnök, ipartestüle-
tünk képviseletében Csikay Lajos és 
Leicht István alelnökök, dr. Szappa-
nos Sándor főjegyző is részt vettek. 

A szakosztály az új tisztikart egy-
hangúlag a következőképpen alakí-
totta meg: elnök Csorba István, al-
elnökök Reitter József és Schenk 
Rudolf, titkár Kovács Györgyjegyző 
Csernabausz József, pénztáros Rigó 
Ferenc. 

A fővárosi kiküldöttek az ipartes-
tület nevében Csikay Lajos, a szak-
osztály nevében Csorba István üd-
vözölte, akik nagyobbszabású be-
szédben vázolták a szakma helyze-
tét, s a fenyegető veszedelmek el-
len további összetartásra buzdítot-
ták a szaktársakat, Reitter József 
indítványára a szakosztály egyhan-
gúlag csatlakozott a Szövetséghez. 

Este 8 órakor a szakosztály a 
vendégek és az újonnan megválasz-
tott tisztikar tiszteletére vacsorát 
adott, amelynek keretében Magyar 
István nyújtotta át Csorba István 
elnöknek a szaktársak ajándékát: 
egy szép és értékes ezüst serleget. 
A fehér asztal mellett felköszöntö-
ket mondottak: Csorba István, Stei-
ner Gyula, Deutsch Mór, Csikay 
Lajos, Reitter József, dr. Szappanos 
Sándor, Kovács György és Steiner 
Andor 

A fővárosi vendégek az éjféli órák-
ban távoztak el városunkból. 

[ Buzas Lajos. | Az elmúlt hét ipa-
roshalottja Búzás Lajos kádáriparos-
társunk volt. Búzás Lajos az idő-
sebb iparosnemzedék tagjai közül 
való volt, aki csendes munkálko-
dással élte le földi pályáját. Halálát 
családja gyászolja. 

— Mezőgazdasági gépkiállí-
tást rendez városunkban a Széc-
henyi-téren a „Kühne" Mezőgazda-
sági Gépgyár igazgatósága kimondot-
tan magyar gyártmányú mezőgaz-
dasági gépeiből pünkösd két nap-
ján. — A kiállító gyárhoz csatla-
koztak kisipari szakmák is, amelyek 
a gazdaközönség vásárlására szá-
mítanak. 

— A Polgári Daloskör ma-
jál isa vasárnap délután a legfé-
nveseb erkölcsi és anyagi siker je-
gyében zajlott le a kisnyíri erdőben. 
— A kiránduló iparoscsaládok ezrei 
töltötték meg vidám hangulattal 
az erdőt, a Daloskör énekszámok-
kai szórakoztatta a közönséget, a 
talp alá valót pedig a nagykőrösi 
fúvószenekar szolgáltatta. — A fi-
gyelmes és fáradhatatlan rendezőség 
minden dicséretet megérdemlő mó-
don szolgálta a hagyományos sikert. 

— Számlák i l letéke. Nagy tá-
jákozatlanság uralkodik vállalkozó 
és iparos körökben a számlailleté-
kek lerovásának módjára és összeg-
szerűségére nézve. Még közhivata-
lok is különféleképen magyarázzák 
a számlailleték szabályokat. Naptá-
rak és nyomtatványok közlései is 
megbízhatatlanok. Hiteles és pontos 
adatok alapján megállapítjuk, hogy 
a számlák minden példányára, má-
solatára és másodlatára, az azokon 
kitüntetett^rték főösszege (tehát nem 
a könyvelés egyenlege) után kell 
az illetéket leróni. Amennyiben a 
számla több ívre terjed, ugy min-
den egyes ívre a számla főösszege 
szerinti bélyegilletéket külön le kell 
róni. Az illetékszabályokon foglalt 
rendelkezés szerint a felragasztott 
bélyeget a számla egyik (lehetőleg 
első) tételével keresztül írni. A 
pénzügyminiszter ezt a mai viszo-
nyok közt már elavult lerovási mó-
dot újra fogja szabályozni. Egyen-
lőre bizalmas rendeletben úgy in-
tézkedett, hogy az ebből eredő sza-
bálytalanságokat a legenyhébben 
kell elbírálni. Szabályosnak isme-
rendő el a lerovás, ha a számlára 
ragasztott bélyeg a számla kiállítá-
sának keltét is tartalmazó cégpe-
cséttel olyan módon van felülbé-
lyegezve, hogy a pecsét a bélyeg-
ről a számla papirosára átterjed. 
A számlabélyegilleték egyébként a 
ma érvényes 68.100/1926. P. M. 
számú rendelet szerint: ha a szám-
laösszeg 200 pengőt meg nem ha-
lad, 2 fillér, 200 -500 pengőig 5 
fillér, 500-1000 pengőig 10 fillér, 

1000—2000 pengőig 20 fillér, 2 0 0 0 -
5000 pengőig 50 fillér, 5000-7500 
pengőig 75 fillér, 7500—10000 pen-
gőig 1 pengő, 10000 pengőn felül 
2 pengő. 

— A parókakószí tós iparjogi 
he lyze te . A kereskedelemügyi Mi-
niszter Úr 128.543-1928. XI. K. 
M. számú határozatával elrendelte, 
hogy a paróka és hajfonat készíté-
sét a borbély és férfifodrász, vala-
mint a nőifodrásziparok munkakö-
rébe tartozó munkának kell tekin-
teni. Ezzel a határozattal egy eddig 
sok vita tárgyát képező helyzet 
tisztázódott. 

Dr. Nagy Sándor ügyvéd, a 
kecskeméti ipartestület ügyésze iro-
dáját V., Rákóczi-ut 17—19. szám 
alá, az új városi bérházba helyezte 
át. Bejárat a nagyállomás felöl, Vak 
Bottyán-utcai kapun. Iroda I., 6. sz. 
a. Ipartestületi tagoknak minden hét-
köznap d. u. 4—6-ig rendelkezésre áll. 

Laptulajdonos: A Kecskeméti Ipartestület. 
Felelős kiadó: Szabó Sándor ipartest.elnök. 
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